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Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om̂  æn- 
dring af lov om oprettelse af Statens alminde- 
lige Videnskabsfond. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 
101) findes i tidenden sp. 3445). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
. vedtoges enstemmigt med 138 stemmer. 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

I 
Den næste sag på dagsordenen var: 

Tredje behandling af forslag til lov om 
ændring i lov om ungdomsskoler og aften- 
skoler m. v. 

(Anden behandling af lovforslaget (nr. 
102). findes i tidenden sp. 3445). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Lovforslaget 
vedtoges enstemmigt med 137 stemmer. ' ' ' " * 

Formanden: Lovforslaget vil nu blive 
tilstillet statsministeren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 

Første behandling af forslag til lov om 
ændring af lov om oprettelse af Danmarks 
teknisk-videnslcabelige forskningsråd og Sta- 
tens teknisk-videnskabelige fond. 

(Lovforslaget (nr. 114) findes i tillæg 
A. sp. 1389, fremsættelsen i tidenden sp. 
3428). 

Lovforslaget sattes til forhandling. 

Erling Olsen: I de senere år har økonomer 
verden over søgt at beregne erhvervsforsk- 
ningens rentabilitet. Deres metoder har 
været mange og forskellige, og det har deres 
grundmateriale også; men deres resultat 
har stort set været, at rentabiliteten af 
erhvervslivets investeringer i forskning og 
produktudvikling har været overmåde høj. 
Det har de taget som udtryk for, at der 
investeres for lidt i erhvervslivets forsk- 
ning og produktudvikling, og forklaringen 
herpå har de fundet i, dels at det er vanske- 
ligt at opnå lån til forskning i kreditinsti- 
tutterne, dels at tabet for den enkelte . 
erhvervsvirksomhed, som investerer i forsk- 

I ning. mee'et vel kan blive meget stort. 
Konsekvensen af dette har man da i en 

række lande taget ved at lade det offent- 
lige træde til med finansieringsbistand for 
,erhvervslivets forskning og ved at lade det 
offentlige dække nogle af de tab, som opstår. 
Det foreliggende lovforslag er. en videre- 
førelse af denne linje her i landet og inde- 
bærer som sagt, at det offentlige vil yde 
finansieringsbistand til erhvervsforskning 
og dække tab for mislykket forskning. 

Man kan sige, at vi kommer lidt sent i 
gang, og at vi kommer i gang med lidt vel 
små beløb; men det er nu meget godt, at  
vi kommer i gang, og beløbene må vil kunne 
sættes op, efterhånden som vi indhenter 
nogle erfaringer. Man kunne også være lidt 
utryg ved proceduren for statens dækning 
af tab i forbindelse med mislykket forskning; 
men på den anden side: kriteriet er klart, 
og det er vel vigtigt, at vi bare^ kommer i 
gang og får indsamlet nogle erfaringer. 

Med disse ord skal jeg anbefale lovforsla- 
get til en hurtig og velvillig behandling. 

Guldberg: Jeg vil gerne på venstres vegne 
anbefale dette lovforslag til en velvillig 
behandling. 

Det spørgsmål, som ligger bag her, 
kommer vi nok til at beskæftige os mere med 
i anden forbindelse også, for i virkeligheden 
vedrører det hele problemet om, hvordan 
man kan få de kræfter her i landet, som er i 
stand til at påtage sig opgaver inden for 
forskning af økonomisk og erhvervsmæssig 
betydning, bedre udnyttet og stillet til 
rådighed for økonomisk 홢 fordelagtige op- 
gaver. Vi er desværre i den situation, 
at vi i , Danmark i modsætning til så mange 


